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Після кількох років диску-
сій у відкритому доступі 
нарешті з’являться дані 
про власників нерухомості. 
На засіданні Комітету Вер-
ховної Ради з питань запо-
бігання та протидії корупції 
відбулась презентація дов-
гоочікуваного сервісу. Де-
путати одразу відзвітува-
ли, що влада зробила «рі-
шучий антикорупційний 
крок». Обіцяного 
держреєстру 
транспортних за-
собів поки що не 
відкрили, цьому 
завадили якісь 
технічні проблеми. 
Про таке заявили 
у відомстві Арсена 
Авакова. 

Що дасть спро-
щення досту-
пу пересіч-
ним україн-

цям? Можливість отри-
мати інформацію про 
благонадійність контр-
агента. Якщо, скажімо, 
громадянин укладає до-
говір підряду з приват-
ним будівельником. За-
зирнувши до електро-
нного реєстру, він про-
читає інформацію про 
нерухоме майно, яким 
володіє виконавець за-

мовлення. У разі виникнення про-
блем йому буде чим відповісти за 
своїми зобов’я заннями. Аналогіч-
ну перевірку дистанційно можна 
провести і щодо кандидатів, яких 
приймають на посаду з повною ма-
теріальною відповідальністю. 

І будь-яка інформація з єдиного 
реєстру нерухомого майна кошту-
ватиме допитливому всього 20 грн. 
Оплату можна здійснити виключ-
но кредитною карткою, тобто за-
пит буде абсолютно персоніфікова-
ний. До того ж, втамувати свою до-

питливість можна, зареєстрував-
шись на сайті Мін’юсту, вказавши 
для цього свої паспортні дані та 
ІПН.

Автори ідеї сподіваються, що за 
допомогою відкритих реєстрів ми 
поборемо корупцію. Та однозначно 
стверджувати цього не можна. На-
віть без таких відкритих списків 
було вдосталь інформації, скільки 
об’єктів нерухомості в того чи ін-
шого високопосадовця. Як в Украї-
ні, так і за її межами. Згадаймо 
квартири й машини, отримані в по-

дарунок за «гарну ро-
боту», земельні ділян-
ки в кілька тисяч гек-
тарів чи кам’яні пала-
ци на мільйони дола-
рів. Та боротьба з ко-
рупцією в даному разі 
обмежувалась гуч-
ним скандалом у ЗМІ. 
Жоден корупціонер, 
щ о  п о т р а п и в  д о 
об’єктивів, не поніс 
покарання. 

Тож оприлюднення 
списків скоріш за все 
змусить чиновників 
вигадувати інші спо-
соби сховати своє 
майно від сторонніх 
очей. А от у добропо-
рядних громадян є 
підстави сумніва-
тись, що не буде шах-
райських дій з таким 
публічним реєстром. 
Ризик втратити «все 
нажите чесною пра-
цею» надто високий. 

ПАПЕРОВІ 
ДОВІДКИ 
СКАСОВАНО
З 1 жовтня 2015 року 
жоден державний ор-
ган не має права вима-
гати від громадян різ-
ного роду довідок, на-
віть електронних. Чи-
новники матимуть без-
коштовний доступ до 
реєстру, тож зможуть 
це зробити власноруч 
і отримати потрібну ін-
формацію. Відтак у 
населення не буде по-
треби гаяти час та ви-
стоювати черги за до-
відкою чи випискою.

Можна було б віта-
ти таку новацію, 
однак чиновники 
відверто саботу-

ють скасування паперових 
довідок, витягів та випи-
сок. Певно, їм не до вподо-
би запропонований поря-
док, оскільки він повністю 
виключає можливість під-
заробити: комусь довідка 
потрібна терміново, деко-
му знадобиться «потріб-
ний» запис, хтось забажає 
приховати дані. 

Як результат, станом на 
кінець вересня до майно-
вого реєстру підключено 
трохи більше третини цен-
трів надання адміністра-
тивних послуг і лише кож-
на десята районна держав-
на адміністрація. До єди-
ного державного реєстру 
юридичних осіб та фізич-
них осіб-підприємців ще 
менше – лише 84 райдерж-
адміністрацій та жодного 
ЦНАП. Чиновники мали 
вдосталь часу, аби раз і на-
завжди позбавитись від 
завалів непотрібних па-
пірців і цим самим спрос-
тити життя мільйонам 
українців. Та більшість 
цю можливість проігнору-
вали. Про це на своїй сто-
рінці у Фейсбуці написав 
міністр юстиції Павло Пе-
тренко. І додав, що Уряд 
жорстко ставитиме питан-
ня щодо персональної від-
повідальності тих чинов-
ників, які не забезпечили 
підключення до системи, 
а отже, продовжують зао-
хочувати бюрократію та 
корупцію.
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Верховна Рада підтримала 
у першому читанні депу-
татський законопроект, 
що передбачає зниження 

удвічі ставок рентної плати для 
газовидобувних компаній за ко-
ристування надрами. Для компа-
ній, які видобувають газ на гли-
бині до 5 км, – з 55 до 29%, понад 
5 км – з 28 до 14%. Що стосується 
компанії «Укргазвидобування», 
то ренту знижено з 70 до 29%.  
Прем’єр Арсеній Яценюк таким 
рішенням депутатів залишився 
не просто невдоволений. 
Прем’єр розгнівався із двох при-
чин. Перша – парламентарі від-
хилили законопроект, який вніс 
на розгляд Уряд, і надали пере-
вагу тому, який «лобіювала пані 
Тимошенко в інтересах газових 
олігархів». Друга – плакали мі-
льярди гривень, які надходять 

безпосередньо від ренти. Інших 
джерел соціальної допомоги в 
Уряду просто немає. Відтак про-
грама надання субсидій – під ве-
ликим знаком питання.

Справді, за рахунок підвищен-
ня ренти до 70% Уряд планував 
отримати ті 24,5 мільярда гривень 
за підсумками нинішнього року. 
І ці гроші начебто планували ви-
тратити на субсидії. Але за де-
в’ять місяців цього року субсидій 
держава виділила всього лише на 
650 мільйонів гривень. А це аж 
ніяк не 24 і навіть не 5 мільярдів. 

Арсеній Яценюк звернувся до 
Президента з проханням ветува-
ти закон, якщо у другому читан-
ні будуть проголосовані такі 
норми зниження рентної ставки. 
В адміністрації Президента 
поки що рішення щодо «газового 
законопроекту» немає. Перед Пе-

тром Порошенком стоїть дуже 
складне завдання. Якщо він від-
мовиться «завізувати» доку-
мент, його опоненти отримають 
вагомі козирі – розповідатимуть 
українцям, з чиєї вини вони так 
дорого платять за газ у своїх осе-
лях. До того ж під знаком питан-
ня залишиться і завдання напо-
внення державного бюджету. 

Якщо Президент скористаєть-
ся своїм правом вето, тоді газо-
видобувні компанії тиснути-
муть на Уряд за допомогою рі-
шень міжнародних судів. 

Лідер «Батьківщини» Юлія 
Тимошенко стоїть на своєму: «Та-
рифи, які виставила влада для 
українців на рівні 7188 гривень за 
тисячу кубометрів, – це прихова-
на система додаткового оподат-
кування людей. Це не компенса-
ція вартості видобутку».

ПОЛІТИЧНЕ ПІДҐРУНТЯ 
ГАЗОВОГО ПИТАННЯ 

Зниження рентної 
ставки на видобуток 
газу має означати 
зниження ціни на 

газ для населення, якщо ві-
рити, що воно споживає 
блакитне паливо вітчизня-
ного видобутку. Наскільки 
справедливі очікування 
пересічних українців? Від-
повіді на це питання поки 
що немає, одні лиш попу-
лістські заяви. Причина 
цього, стверджують екс-
перти, прийдешні місцеві 
вибори. Рішення про зни-
ження ціни на газ електо-
рат буде сприймати більш 
ніж позитивно. Тим біль-
ше, що раннє жовтневе по-
холодання спонукає вми-
кати опалювальні котли.
Та якщо відкинути полі-
тичні аспекти й пильніше 
придивитися до економіч-
них, вимальовується така 
картина. Після підвищен-
ня ренти до 55%  виявляли 
невдоволення приватні 
компанії. Вони заявляли, 
що не можуть вкладати ко-
шти у розвиток нових газо-
вих родовищ. Однак жод-
них розрахунків, у скільки 
насправді обходиться ви-
добуток газу, компанії не 
надали. Звісно, 70% – це за-
хмарна цифра. Собівар-
тість видобутку для «Укр-
газвидобу-
вання» ста-
новить при-
близно 700 
гривень за 
тисячу кубо-
метрів. 
Тому зако-
нопроект 
має справед-
ливу мету – 
зменшити 
податкове 
навантажен-
ня на «Укр-
газвидобу-
вання», 
тому що це 
фактично 
відбирання 
грошей у 
державної 
компанії. 

Вона не може витратити їх 
на розвиток газовидобу-
вання, тобто на розвідуван-
ня нових родовищ, буріння 
свердловин тощо. Ці гроші 
мають піти на соціальні 
цілі. Але якщо знизити 
ціну на газ для населення, 
коштів для субсидій знадо-
биться менше. Водночас 
тарифи визначає не закон, 
а Національна комісія з 
питань енергетики. Вона 
підпорядкована безпосе-
редньо Президентові. Тож, 
на переконання експертів, 
ухвалення закону в цілому 
не означатиме автоматич-
ного здешевлення газу в 
квартирах і приватних бу-
динках. А могло би привес-
ти до зниження тарифу на 
1210 гривень. І це за най-
скромнішими підрахунка-
ми, стверджують автори 
законопроекту. 
15 вересня у ВР зареєстру-
вали законопроект «Про 
встановлення справедли-
вої та економічно обґрун-
тованої ціни постачання 
природного газу власного 
видобутку для потреб насе-
лення». «Цей документ, – 
вважає один із його авто-
рів Сергій Каплін, – відпо-
відає на всі питання лю-
дей, на всі виклики тариф-
ної політики Уряду. Він пе-

редбачає, що 
весь україн-
ський газ влас-
ного видобутку 
має бути переда-
ний народові». 
Хочеться споді-
ватися, що ві-
тчизняний газ 
матиме справед-
ливу ціну або 
хоча б обґрун-
товану.  
Відповідно до 
економічних об-
ґрунтувань, 
представлених 
у законопроекті, 
ціна на газ має 
знизитись до 
2000 грн за 
1000 куб. м. 

КОМЕНТАР
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ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

А РЕНТА ЗА РЕНТОЮ… 

ОБСЯГ ВИДОБУТКУ ГАЗУ
ДЕРЖАВНИЙ

ВИДОБУТОК ГАЗУ

Дані Прогнозного балансу (15.04.2015)

Дані А. Яценюка (28.06.2015)

16,2
МЛРД.

М3

ПРИВАТНИЙ
ВИДОБУТОК ГАЗУ

ОБСЯГ ВИДОБУТКУ
УКРАЇНСЬКОГО

 ГАЗУ

12
МЛРД.

М3

3,3
МЛРД.

М3

7
МЛРД.

М3

19,5
МЛРД.

М3

19
МЛРД.

М3

+/-



4 ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 41

15 жовтня 2015НОВИНИ

Нобелівську премію з еко-
номіки присудили за аналіз 
бідності та добробуту.

Лауреатом Нобелівської 
премії 2015 року з економі-
ки став професор Прін-
стонського університету (США) Ангус Ді-

тон, який удостоєний нагороди «за аналіз спожи-
вання, бідності та добробуту». «Його дослідження 
виявили важливі підводні камені при порівнянні 
масштабів бідності... Дітон також зробив внесок у 
знаходження найкращих шляхів порівняння добро-
буту в контексті часу і країн», – наголошується в ре-
лізі Нобелівського комітету.

На засіданні Кабміну 
7 жовтня було роз-
глянуто проект ЗУ 
«Про внесення змін 
до деяких законів 
України щодо укла-
дення контрактів 
окремими категорія-
ми працівників 
суб’єктів господарю-
вання державного 
сектору економіки». 

В документі передба-
чається внести змі-
ни до закону про 
оплату праці таким 

чином, щоб поширити 
контрактну форму оплати 
праці не тільки на керів-
ників державних підпри-
ємств, а й на їхніх заступ-
ників, а також на керівни-
ків структурних підрозді-
лів та їхніх заступників.
Ця норма виклика-
ла заперечення з 
боку СПО об’єд-
нань профспі-
лок, про що зая-
вив під час обго-
ворення повно-
важний представник 
профспілкової сторони – 
Голова СПО об’єднань 
профспілок, Голова ФПУ 
Григорій Осовий: «Відпо-
відно до запропонованої 
Мінекономіки норми, 
практично весь управлін-
ський апарат акціонерних 
товариств, державних під-
приємств переходить на 
особливу форму оплати 
праці. У СПО об’єднань 
профспілок з цього приво-
ду є заперечення з деяких 
причин. Зокрема, як відо-
мо, контрактна форма 
оплати праці застосову-
ється у тих випадках, 

коли неможливо застосо-
вувати звичайні форми 
трудового договору та 
оплати праці. Ми не вба-
чаємо, що на державних 
підприємствах є якісь осо-
бливі умови, при яких не-
обхідно виділяти весь 
управлінський персонал в 
якусь окрему елітну кате-
горію з особливою фор-
мою оплати праці. Весь 
фонд оплати праці під-
приємства наробляється 
зусиллями як персоналу 
управлінців, так і праців-
никами, інженерами, фа-
хівцями. Це сукупний ре-
зультат їх праці.  Бюро-
кратія, як завжди, прагне 
досягти для себе кращих 
умов. Але таким чином у 
трудових колективах 
створюється внутрішній 
конфлікт, коли директор 
своїми наказами буде 
укладати конт ракти з ке-

рівниками структурних 
підрозділів та їхні-

ми заступника-
ми, фактично 
призначаючи їм 
зарплату, роз-

мір якої буде 
утаємничений від 

всіх учасників вироб-
ництва, тоді як рядовим 
працівникам за їхню пра-
цю платитимуть набагато 
менше.
Якщо потрібно заохочува-
ти управлінців працюва-
ти високоефективніше, то 
й зараз в єдиних прави-
лах формування системи 
оплати праці є можливос-
ті встановлювати на під-
приємствах ті посадові 
оклади, які необхідні для 
матеріального стимулю-
вання, при цьому не ви-
окремлювати управлін-
ців від трудового колек-
тиву за формою оплати».

ЕКОНОМІКА

НА МІЖНАРОДНОМУ РІВНІ
«НОБЕЛЬ» ЗА БІДНІСТЬ

ПРОФСПІЛКИ ПРОТИ
ВИОКРЕМЛЕННЯ УПРАВЛІНЦІВ 
ДЕРЖАВНОГО СЕКТОРУ  
В ЯКУСЬ ЕЛІТНУ КАСТУ

БЛОГ

За інформацією Департамен-
ту захисту соціально-еконо-
мічних прав апарату ФПУ, 
скорочення масштабів цього 

явища є одним із пріоритетних на-
прямів діяльності профспілок, 
адже бідність як постійне джерело 
соціального напруження стримує 
розвиток України на шляху до до-
сягнення європейських стандартів 
життя.

У 2015 році завершується термін, 
і Кабмін має звітувати про вико-
нання Україною Цілей Розвитку 
Тисячоліття.

Україна та її народ вибороли пра-
во на гідне життя, на європейське 
майбутнє та втілення в життя євро-
пейських цінностей і стан дартів.

Однак, підсумовуючи дії Уряду 
з виконання Цілей Розвитку Тися-
чоліття стосовно подолання бід-
ності, слід зазначити, що в країні 
так і не відбулося очікуваних пози-
тивних змін: військовий конфлікт 
на сході країни, рецесія економіки, 
відсутність ефективних реформ, 
девальвація національної валюти, 
стрімке зростання цін на товари і 
послуги та відповідне багатократ-
не підвищення комунальних тари-
фів в умовах зростання заборгова-
ності з виплати заробітної плати, 

знецінення розмірів основних дер-
жавних соціальних стандартів та 
гарантій і надалі поглиблюють зу-
божіння населення. Усе це є пору-
шенням конституційного права 
громадян своєю працею заробити 
собі на достатній рівень життя.

Свобода від бідності – це не тіль-
ки права людини. Насамперед – це 
обов’язок держави! Тому Міжна-
родний день боротьби з бідністю – 
добра нагода активізувати зусилля 
органів влади, бізнесу, всього сус-
пільства для подолання цього га-
небного явища.

ФПУ закликає державу та бізнес 
бути соціально відповідальними, 

забезпечувати трудові права пра-
цюючих – передусім своєчасно ви-
плачувати гідну заробітну плату. 
Ефективна боротьба проти біднос-
ті та злиденності неможлива без 
розвитку громадянського суспіль-
ства, активної участі людей у при-
йнятті рішень, зокрема щодо роз-
поділу ресурсів, контролю за їх ви-
користанням та викоренення 
 корупції.

Бідність можна подолати лише 
щоденною працею в умовах зроста-
ючої економіки. Тільки спільними 
зусиллями ми зможемо досягти ба-
жаного – добробуту для кожної 
української родини!

Цього року Міжна-
родний день бо-
ротьби з бідніс-
тю має особливе 

значення з огляду на те, 
що він стане першим 
після офіційного при-

йняття Цілей сталого 
розвитку Генеральною 
Асамблеєю Організації 
Об’єднаних Націй. У цій 
новій програмі розви-
тку, призначеній для за-
міни та перенесення на 

майбутнє цілей, сформу-
льованих у Декларації 
тисячоліття, усі країни 
беруть на себе зобо в’я-
зання «покласти край 
бідності в усіх її формах 
і масштабах».

ЦІЛЬ № 1: ПОДОЛАННЯ 
БІДНОСТІ

РОЗБУДОВА СТАЛОГО МАЙБУТНЬОГО: 
ВИКОРІНИМО БІДНІСТЬ  
ТА ДИСКРИМІНАЦІЮ РАЗОМ

1  із 5
працюючих в 

Україні – бідний

У 2  рази
вдалося скоротити 
частку людей, які 
живуть у крайній 

убогості, з 2000 р.

В 1,5 
раза 

збільшився рівень 
бідності протягом 

2014 р.

Боротьба з бідністю продо-
вжує залишатись у центрі 
уваги Цілей Розвитку Тися-
чоліття і розроблення по-
рядку денного розвитку 
після 2015 року. 

БОРОТЬБА З БІДНІСТЮ

17 жовтня уся світова спіль-
нота відзначає Міжнарод-
ний день боротьби з бідніс-
тю, визначений резолюцією 
Генеральної Асамблеї ООН, 
ухваленою 22 грудня 1992 
року. У 2000 році Деклара-
цією Тисячоліття ООН було 
визначено цілі розвитку до 
2015 року, відомі як Цілі 
Розвитку Тисячоліття. Того 
ж року Україна приєднала-
ся до Декларації Тисячоліт-
тя. Подолання бідності є 
Ціллю № 1, встановленою 
для України Цілями Розвит-
ку Тисячоліття.
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– Сергію Миколайовичу, 
що, на Вашу думку, тре-
ба зробити, щоб бороть-
ба з бідністю стала у нас 
не лише популістським 
гаслом, а й реальною 
справою? 

– На жаль, за останні два 
роки бідність у країні зрос-
ла на 30%. Тобто третя час-
тина громадян, яка була на 
межі, сьогодні вже за межею 
бідності. 42% українців, від-
повідно до міжнародних 
стандартів, вважаються бід-
ними. І цей процес стрімко 
рухається в негативний бік. 
Чому це відбулося? На мою 
думку, так сталося багато в 
чому в результаті відсторо-
нення свого часу профспі-
лок від державотворення, 
контролю за соціально-еко-
номічними процесами в 
Україні. Вважаю, що процес 
відродження держави має 
відбуватися виключно з роз-
витком національного проф-
спілкового руху. У нас є Фе-
дерація профспілок України 
із надзвичайно потужним 
інтелектуальним потенціа-
лом. Нехай мені назвуть 
хоча б одну політичну пар-
тію або міністерство, дер-
жавну або недержавну орга-
нізацію, яка була б настіль-
ки добре структурована, як 
ФПУ. Скажу більше, нама-
гання знищити профспілки 
приречені на провал, бо за 
ними закон, правда і прості 
люди. Сьогодні як ніколи 
важливо об’єднати досвід 
профспілок з енергією про-
стих людей та їхнім бачен-
ням того, яке місце проф-
спілки мають посідати в 
українському суспільстві. Я 
вважаю, що головна причи-
на соціально-економічної 
кризи в країні – те, що в нас 

немає справжніх, яскравих, 
ефективних державних ме-
неджерів, немає фахових і 
відповідальних політиків 
при владі. У нас переважає 
наша, домашня ідеологія – 
популізму, казнокрад-
ства і політичних 
спекуляцій.

– Напередодні 
виборів до міс-
цевих органів 
влади логічно 
постає питання 
про необхідність 
участі в цьому 
процесі профспі-
лок. Наскільки це 
доцільно?

– По-перше, вважаю, 
що профспілки не ма-
ють політизуватися. Бо 
такий досвід минулого 
часу мав негативні наслід-
ки. Це відкидало профспіл-
ки назад, підривало довіру 
до них. Важливіше викону-
вати, так би мовити, природ-
ну для них роль та функції 
щодо захисту соціальних, 
трудових прав працівни-
ків, які виконують, на-
приклад, європейські 

профспілки. При цьому 
профспілки мають шукати 
партії-партнери для вирі-
шення поставлених завдань. 
До нашої політсили – «Пар-
тії простих людей» теж уві-
йшли спілчани. Ми запроси-
ли до наших лав 
лідерів трудо-
вих колек-
тивів, щоб 
вони мо-
гли пред-
ставляти 
інтереси 
людей 
праці й на 
рівні місце-
вого само-
врядуван-
ня мати 

 змогу безпосередньо вирішу-
вати їхні проблеми. 

По-друге, потрібно ство-
рити великий профспілко-
вий фронт, який об’єдну вав 
би не лише членів профспі-
лок, а й організації грома-

дянського суспільства, 
волонтерів, усіх, 

кому не байдужа 
доля простих лю-
дей. І тому ми 
маємо чітке ро-
зуміння, що по-
винні робити, 
права та інтер-
еси яких кате-
горій населення 
ми відстоюємо. 
Але це процес 

складний, його 
необхідно адап-

тувати до 

 сучасних політичних реа-
лій. І профспілки мають ви-
користовувати для цього 
будь-який майданчик. Цих 
майданчиків чотири – між-
народний, медійний, у Вер-
ховній Раді та за її межами. 
Я вважаю, що сьогодні Гри-
горій Осовий як Голова 
ФПУ, як абсолютно виваже-
на людина може бути локо-
мотивом, що буде рухати 
профспілки в соціальному 
середовищі. Знаю, що дуже 
гарна команда в Києві та на 
місцях. Вона, до речі, поєд-
нає досвід та енергію. Нам 
разом багато вдалося зроби-
ти за цей рік, незважаючи 
на те, що влада намагалась 
нас ігнорувати.

– А що саме вдалося зро-
бити Вам спільно з проф-
спілками?

– По-перше, профспілки 
активно заявили про себе 

в суспільно-політичній 
площині. Сьогодні це 

найчисленніша гро-
мадська організа-

ція, яка займає 
таку бойову по-

зицію в укра-
їнському 

суспіль-
стві. По-
друге, 
саме 
проф-
спілки 
активно 

творили 
Революцію Гід-

ності. Саме вони дали 
дах над головою україн-

ській ідеї революції. 
Пам’ятаю, як це важко 
давалося, який здій-
снювався тиск, як 
люди ризикували. Але 

профспілкове життя не спи-
нялося ні на мить, ідучи 
вперед разом із Майданом. 
Профспілки були, образно 
кажучи, другим поверхом 
Майдану, де продовжува-
лась робота заради людей. 

За цей рік ми з профспіл-
ками добивалися виплат за-
робітних плат, у судах від-
стоювали інтереси незакон-
но звільнених працівників, 
боролися зі злочинними при-
значеннями окремих керів-
ників. Нарешті, нас із проф-
спілками пустили на пого-
джувальну раду Парламен-
ту, де ми поставили питання 
руба щодо індексації зар плат 
і пенсій, перегляду бюджету 
й підняття рівня прожитко-
вого мінімуму. І ми разом 
доб’ємося, щоб обіцяне нам 
там, у стінах Верховної Ради, 
було неодмінно відображено 
в законах і це відчули по сво-
їх гаманцях люди праці. Най-
ближча наша перемога, я пе-
реконаний, це буде скасуван-
ня геноцидних тарифів уря-
ду. Ми йдемо в ходу з платіж-
ками з усіх куточків України, 
і я знаю, що профспілки при-
єднаються до боротьби за 
справедливі ціни на газ та 
електроенергію.

– Сергію Миколайовичу, 
на Вашу думку, за яким го-
ризонтом ми побачимо со-
ціальну справедливість?

– Я взагалі вважаю, що за-
раз настала черга україн-
ських профспілок. Вони са-
модостатні самі по собі й не-
погано справляються з по-
кладеною на них суспіль-
ством місією. Як підвищити 
роль профспілок? Упевне-
ний, це обов’язково свого 
часу відбудеться через парт-
нерство з нашою партією, 
яка відстоює ідеали та ідеї 
захисту прав 90% простих 
українців. За цим майбутнє. 

На мою думку, за підсум-
ками наступних парламент-
ських виборів профспілки 
будуть представлені у Вер-
ховній Раді України. Взага-
лі буде серйозно змінено її 
конфігурацію. Акцент буде 
зроблено на тих політичних 
силах, які в основу своєї ді-
яльності не декларативно, а 
реально покладуть соціаль-
ну справедливість. 

Бесіду вів 
Олексій ПЕТРУНЯ

СЕРГІЙ КАПЛІН: 
«НАМАГАННЯ ЗНИЩИТИ ПРОФСПІЛКИ ПРИРЕЧЕНІ НА 
ПРОВАЛ, БО ЗА НИМИ ЗАКОН, ПРАВДА І ПРОСТІ ЛЮДИ»

Чому сьогодні багато наших співвітчиз-
ників – простих українців перебувають 
за межею бідності? Що потрібно зроби-
ти, щоб змінити ситуацію на краще? Як 
мають діяти профспілки, щоб забезпе-
чити працівникам і членам їхніх сімей 
гідний рівень життя? На ці та інші запи-
тання напередодні Міжнародного дня 
боротьби з бідністю, який відзначаєть-
ся 17 жовтня, наш кореспондент попро-
сив відповісти народного депутата, 
представника профспілок у Верховній 
Раді України Сергія Капліна. 

-
-
-

-

-
-
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Володимир ГРОЙСМАН, 
Голова Верховної Ради України:

«Сердечно вітаю вас із 25-річчям з дня утворення 
Федерації профспілок України – найчисельнішої гро-
мадської організації країни, що наполегливо захи-
щає конституційні права людини на працю, її безпе-
ку і гідну оплату, збереження соціальних гарантій... 
Упевнений, що лише разом ми зможемо побудувати 
державу, в якій утвердяться верховенство права, со-
ціальна справедливість, повага до людини праці».

Арсеній ЯЦЕНЮК, 
Прем’єр-міністр України:

«Дякую всім, хто невтомно захищає права та ін-
тереси найманих працівників, удосконалює систему 
взаємодії між державою, роботодавцями та проф-
спілками, хто завджи за будь-яких умов відстоює 
принципи взаємної підтримки та допомоги, поваги 
та справедливості... Нехай ваша праця завжди слугує 
людям та перетворенню України на успішну, еконо-
мічно потужну європейську державу...».

Людмила ДЕНІСОВА, 
голова Комітету Верховної Ради України з 
питань соціальної політики, зайнятості та 
пенсійного забезпечення:

«Хочу висловити вдячність за допомогу та фахові 
експертні висновки при розробці та ухваленні важ-
ливих законопроектів соціальної сфери. Ми завжди 
відкриті до співпраці з профспілками! Бажаю Феде-
рації та її членським організаціям не зупинятися на 
досягнутому, впевненості та наснаги до роботи!».

Також з нагоди 25-річчя утворення Федерації 
профспілок України учасників урочистого зібрання 
привітали міністр соціальної політики України Пав-
ло Розенко, міністр економічного розвитку і торгівлі 
України Айварас Абромавичус, депутатські фракції 
політичних партій «Всеукраїнське об’єднання «Бать-
ківщина» та «Об’єднання «Самопоміч», Федерація 
роботодавців України, Національна тристороння со-
ціально-економічна рада, Національна служба посе-
редництва і примирення, Організація ветеранів 
України, фізкультурно-спортивні товариства «Спар-
так», «Колос», «Україна».

Лише шість місяців минуло відтоді, як я мав 
задоволення розпочати співпрацю між ФПУ 
та 3F над проектом «Посилення внеску 
профспілок у гідну працю, захист прав пра-
цівників та демократизацію в Україні». Не-
зважаючи на короткий час, вже доведено, 
що це найбільш успішна та плідна співпраця. 
Ми багато чого домоглися та подолали бага-
то проблем.

У цей день, 25-ту річницю ФПУ, хочу висловити 
свої вітання та вшанування. Ваша робота із забезпе-
чення гідної праці та її умов важлива не лише для 
робітників України, а й для робітників Данії. У 
зв’язку з цим наш проект є виявом солідарності між 
трудящими наших країн, і ми дуже цінуємо вашу 
підтримку. Я вітаю всіх працівників України з цим 
днем і сподіваюсь, що вони насолоджуватимуться не 
лише свободою, а також і фінансовим благополуч-
чям своїм і своїх сімей.

Прошу передати мої вітання ФПУ, а також іншим 
учасникам свята.

З повагою,
Йонас ДЕВАНТЬЄР

ВІТАННЯ З 25-ю РІЧНИЦЕЮ 
УТВОРЕННЯ ФПУ

В урочистому розширеному 
засіданні Президії ФПУ взя-
ли участь ветерани проф-
спілкового руху, керівники 

та представники членських органі-
зацій, представники Спільного 
представницького органу репре-
зентативних всеукраїнських об’єд-
нань профспілок на національно-
му рівні, органів державної влади 
й організацій роботодавців, керів-
ники навчальних закладів проф-
спілок, члени молодіжної ради 
ФПУ, а також представники ЗМІ.

Відкриваючи засідання, Голова 
ФПУ Григорій Осовий звернувся до 
учасників та гостей засідання з ві-
тальним словом, у якому подяку-
вав ветеранам профспілкового 

руху, керівникам членських орга-
нізацій, що були безпосередніми 
учасниками створення найчисель-
нішого професійного об’єднання 
країни, людей, які своєю невтом-
ною працею не одне десятиріччя 
допомагали становленню україн-
ських профспілок. 

Зі сцени конференц-залу готелю 
«Турист», де відбувалися урочис-
тості, лунали привітання від на-
родних депутатів України, пред-
ставників органів державної вла-
ди, спілчан, ветеранів та друзів 
профспілкового руху. У вітальних 
виступах зазначалося, що в цей не-
легкий для держави час профспіл-
ки відіграють як ніколи важливу 
роль у захисті трудових, соціально-
економічних прав та інтересів пра-
цюючих. Звучали побажання миру, 
добра і натхнення в діяльності.

Учасники засідання відрядили 
представників профспілок покласти 
кошик квітів до пам’ятника героям 
Небесної Сотні та вшанували па-
м’ять загиблих хвилиною мовчання.

Голова ФПУ Григорій Осовий на 
честь 25-річчя Федерації вручив на-
городи ФПУ членам профспілок та 
ветеранам профспілкового руху, 
соціальним партнерам.

Захід продовжили виступи твор-
чих колективів. Скромно і без зай-
вого пафосу ФПУ відзначила 
чверть століття боротьби за права 
людини праці, а вже наступного 
дня знову в «бій» – на інформаційне 
пікетування центральних органів 
законодавчої та виконавчої влади 
до Дня дій за гідну працю.

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»
ФОТО Кирила ЛАТИШЕВА

ЧВЕРТЬ СТОЛІТТЯ  
НА ЗАХИСТІ ЛЮДИНИ ПРАЦІ

6 ЖОВТНЯ У СТОЛИЧНОМУ ПРОФСПІЛКОВОМУ ГОТЕЛІ «ТУРИСТ» ВІДБУЛОСЯ 
УРОЧИСТЕ ЗІБРАННЯ З НАГОДИ 25-РІЧЧЯ ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФСПІЛОК УКРАЇНИ

ПРЕЗИДІЯ

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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7 жовтня ФПУ від-
значила Всесвітній 
день дій за гідну 
працю активними 
солідарними діями в 
боротьбі за її утвер-
дження.

Гідна праця – це те, за 
що борються проф-
спілки в усьому світі, 
і Україна не виняток. 

Неспроможність працівни-
ка сьогодні прогодувати 
себе і свою родину, розпач 
пенсіонерів, які не мають 
грошей на ліки та предме-
ти першої необхідності, 
шок, що очікує на людей, 
від платіжок за житлово-
комунальні послуги на 
фоні інфляційного зрос-
тання на чільне місце ви-
суває саме критерії гідної 
праці. Адже гідна праця 
передбачає створення но-
вих високотехнологічних 
робочих місць, справедли-
ву оплату праці, безпеку 
на робочому місці, сприян-
ня професійному та кар’єр-
ному зростанню, забезпе-
чення трудових прав, укла-
дення колдоговору, участь 
в управлінні підприєм-
ством, право об’єд нува-
тися в профспілку.

Реформи, започаткова-
ні після Революції гіднос-
ті, мають вивести Україну 
на рівень стабільно про-
цвітаючих європейських 
держав. І профспілки пе-
реконані, що це можливо 
за умови досягнення 
миру, солідаризації гро-
мадянського суспільства, 

влади і бізнесу. Разом з 
тим, профспілки критич-
но ставляться до резуль-
татів проведення реформ 
сьогодні. Ці реформи не 
повинні бути формальни-
ми і поспішними, а таки-
ми, що забезпечать ство-
рення нових робочих 
місць, гідну оплату праці, 
безпеку на виробництві, 
робітничу демократію.

Саме про це йшлося на 
громадських слуханнях 
«Профспілкові ініціативи 
з новітньої політики опла-
ти праці у контексті євро-
інтеграції», що відбулися 7 
жовтня і були присвячені 
Всесвітньому дню дій за 
гідну працю. Захід провела 
ФПУ в столичному МЦКМ 
«Жовтневий палац». Голо-
ва СПО об’єд нань профспі-
лок та ФПУ Григорій Осо-
вий у своєму виступі зазна-
чив, що одне з головних за-
вдань профспілок – при-
вернути увагу влади та 
суспільства до проблем у 
сфері праці. У слуханнях 
також взяли участь та ви-
ступили представники 
центральних органів вико-
навчої влади, секретаріату 
Національної тристорон-
ньої соціально-економіч-
ної ради, СПО сторони ро-
ботодавців на національ-

ному рівні, профспілко-
вих, наукових та громад-
ських організацій, за-
собів масової інфор-
мації.

7 жовтня спілчани 
провели низку інфор-
маційних пікетувань 
біля центральних ор-
ганів виконавчої влади 
задля привернення ува-
ги урядових структур до 
проблем гідної праці в 
Україні. У свою чергу, мо-
лодь ФПУ організувала 
святковий флешмоб «Не 
допустимо існування втра-
ченого покоління!», пору-
шивши надзвичайно акту-
альну тему перспектив 
для молодих працівників в 
Україні. Адже молодь по-
требує найбільше уваги, 
аби гідно розпочати само-
стійне життя. Проте, за 
словами голови Молодіж-
ної ради ФПУ Василя Ан-
дреєва, третина людей у 
віці до 26 років є безробіт-
ними, не маючи власних 
джерел доходів.

Учасники дійства запро-
понували присутнім по-
фантазувати на тему, про 
що ж мріють молоді люди: 
«Коли я стану літньою лю-
диною, усе буде краще: 
зможу отримати гідну до-
ступну освіту, отримаю 

гарну роботу і зможу заро-
бити таку заробітну плату, 
яку можна назвати гідною, 
зможу забезпечити сім’ю, 
купити квартиру, назбира-
ти грошей на подорож, за-
робити на маленькі радощі 
життя, приміром, шубу...». 
Учасники флешмобу пока-
зали, що вимагають гідно-
го майбутнього для молоді 
саме зараз, а не колись. А 
це якісна освіта, перше ро-
боче місце, відповідна ви-
могам сьогодення оплата 
праці, можливість наро-
джувати та виховувати ді-
тей саме в нашій країні. 
Тож ФПУ і Молодіжна 
рада роблять усе можливе 
для того, аби в нашій краї-
ні не було втраченого поко-
ління, і виступає за гідне 
майбутнє для молоді.

Акції, присвячені Все-
світньому дню дій за гід-
ну працю, відбулися та-
кож у Дніпропетровську, 
Запоріжжі, Рівному, Су-
мах, Харкові, Черкасах. 

-

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»
ФОТО  

Кирила ЛАТИШЕВА

Шановні спілчани!
Щиро вітаю вас із державним святом – Днем захис-

ника України, який відзначається 14 жовтня у день 
свята Покрови Пресвятої Богородиці, яке в україн-
ській традиції тісно пов’язане з ідеями захисту від во-
рогів, водночас із Днем Українського козацтва.

У цей день ми вшановуємо мужність та героїзм 
захисників незалежності й територіальної ціліснос-
ті України, козацьких традицій і військових звитяг 
українського народу. Це свято всіх, хто любить 
Україну, хто у важкий для країни час відчуває свою 
особисту відповідальність і причетність до оборони 
Вітчизни, став волонтером, допомагає українським 
військовим.

Особливо щирі слова подяки сьогодні всім проф-
спілковим організаціям, профактивістам і спілча-
нам, які роблять посильний внесок у зміцнення обо-
роноздатності країни і наближують настання миру 
на нашій землі. Профспілкові організації всіх рів-
нів надають підтримку родинам Героїв, які не по-
шкодували життя і здоров’я у боротьбі за цілісність 
української держави.

Бажаю всім міцного здоров’я, сили духу, життє-
вої енергії, віри в світле, мирне майбутнє України.

Слава Україні! Героям Слава!

Григорій ОСОВИЙ,
Голова Федерації профспілок України

Шановні спілчани!
Прийміть щирі вітання з нагоди Дня целюлозно-

паперової промисловості!
Завдяки професіоналізму технологів та робітни-

ків галузі споживачі забезпечуються високоякіс-
ною продукцією, задовольняється попит підпри-
ємств різних сфер економіки в картонно-паперовій 
продукції. Федерація профспілок України й надалі 
обстоюватиме трудові права та соціально-економіч-
ні інтереси працівників галузі.

Щиро дякуємо вам за вашу майстерність і бажа-
ємо здійснення усіх задумів та нових професійних 
здобутків. Добра, достатку і впевненості у майбут-
ньому вам та вашим родинам!

З повагою,
Григорій ОСОВИЙ,

Голова Федерації профспілок України

Шановні працівники харчової галузі!
Прийміть сердечні вітання з нагоди професійно-

го свята!
Завдяки вашій професійній майстерності, до-

свідченості та застосуванню новітніх технологій 
галузь, у якій ви працюєте, успішно розвивається, 
споживачі забезпечуються високоякісними про-
дуктами харчування. Федерація профспілок Укра-
їни й надалі послідовно відстоюватиме права пра-
цівників галузі на працю, гідну зарплату, безпечні 
умови праці.

Щиро бажаю вам натхнення і нових трудових 
успіхів. Зичу вам і вашим рідним миру, щастя, до-
статку і родинного тепла.

З повагою,
Григорій ОСОВИЙ,

Голова Федерації профспілок України

З ДНЕМ ЗАХИСНИКА УКРАЇНИ

17 ЖОВТНЯ – ДЕНЬ 
ПРАЦІВНИКІВ ЦЕЛЮЛОЗНО-
ПАПЕРОВОЇ ПРОМИСЛОВОСТІ

18 ЖОВТНЯ – ДЕНЬ 
ПРАЦІВНИКІВ ХАРЧОВОЇ 
ПРОМИСЛОВОСТІ

ПРИВІТАННЯ

НАША БОРОТЬБА

сучасне 
робоче місце

гідну 
заробітну 

плату

безпеку 
праці та 
здоров’я

НАС 
6,5 МЛН, І 

МИ МОЖЕМО 
ЗМІНИТИ 

ЖИТТЯ НА 
КРАЩЕ!

ПРОФСПІЛКИ ВИСТУПАЮТЬ ЗА:

ДЕНЬ ДІЙ ЗА ГІДНУ ПРАЦЮ

100

100
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Олександр ЖОЛУДЬ, 
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УПЕРЕД ДО ЄВРОПИ І 
НАЗАД ДО ЗІМБАБВЕ

Бідність – не вада. Але це єди-
не, що можна сказати на її ко-
ристь. Бідних людей в Україні 
не те, що з кожним роком, а з 
кожним днем більшає. Однак 
єдиного критерію оцінювання 
бідності в Україні досі немає. 
Говорять про відносний, абсо-
лютний, суб’єктивний та ще 
якийсь рівень бідності, але тим, 
кому бракує грошей на хліб та 
ліки, байдуже, якщо навіть така 
класифікація існує. Тим часом 
межа бідності є, і від цього ніку-
ди не подітися. Під цим понят-
тям розуміють рівень доходу, 
нижче якого неможливе задово-
лення основних потреб людини.

Зубожіння нації триває, по-
при гучні заяви, що держава всі 
сили спрямовує на боротьбу з 
бідністю. Хоч би в яку принадну 
обгортку не вкладали програми, 
заходи чи тези, користі від попу-
лістських намагань політиків 
немає. І в найближчому май-
бутньому її годі й очікувати. 

 Єдине, чого не 
приховують по-
літики, то це те, 
що бідність – 
глобальне яви-
ще і Україна – не 
виняток.

Рівень бідності в 
Україні в 2015 році 
може підвищитися до 
33%. Про це свідчать дані 
національної доповіді «Цілі 
розвитку тисячоліття України: 
2000–2015». Але ж планували не 
33, а всього 7%. Не склалося, не 
зрослося. Аргумент уряду – че-
рез війну на сході країни. Аргу-
мент аналітиків: ми до цієї кри-
зи підійшли не через війну. Не 
можна все на неї списувати. 
Треба проаналізувати недолугу 
політику влади, яка запрова-
джує так звані соціальні пільги, 
що виконують хтозна які за-
вдання, але тільки не борються 
з бідністю.

Але ж тривалий час в Україні 
спостерігалося поступальне ско-
рочення кількості бідних, нехай 
і незначне. Тоді чому ж цей по-

казник намагається повернути-
ся до позначки дев’яностих – 
надто несприятливих років? Або 
до 2000-го, коли рівень бідності 
вражав – понад 70%.

Сьогодні експерти б’ють на 
сполох: населення перебуває у 
стані неприхованого голоду. Ак-
тивісти вимагають підвищити 
прожитковий мінімум до 7 тисяч 
гривень. Стверджують, що це 
саме той рівень доходу, який за-
безпечить українцям нормальне 
життя. Та експерти економічно-
го середовища категорично про-
ти таких популістських рішень. 

«Ажіотаж навколо 
цієї проблеми просто 

таки істеричний. Ви-
моги цих людей неадек-

ватні й незрозумілі, – по-
яснює керівник аналітично-

го відділу консалтингової ком-
панії «ААА» Марія Колесник. – 
Вони мають розуміти, що не-
контрольоване друкування гро-
шей перетворить їх на папірці. 
Невже українці прагнуть стати 
ще біднішими і жити в країні 
типу Зімбабве?»

Та ні. Якраз українці і не 
прагнуть до африканської краї-
ни. Навпаки, взяли курс до си-
тої й благополучної Європи. 
Тільки ніяк не складається. 
Спробували жити по-новому, та 
не заладилося. Затягнули пас-
ки, та кінця-краю погіршенню 
немає. Навпаки, із кабінетів 
можновладців лунають чергові 
погрози – заморозити громадян 

узимку, відімкнути електро-
енергію, бодай віялово, але щоб 
відчули, як влада дбає про своїх 
підданих. І тарифи, і ціни на 
продукти обіцяють іще бодай 
двічі, але неодмінно підвищи-
ти. Щоб ми не розбагатіли рап-
том та не відірвалися від Зім-
бабве чи Гондурасу. Побудемо й 
надалі аутсайдерами на постра-
дянському просторі.

ЖИТИ ЧИ ВИЖИВАТИ?

Чи можна все списувати на ві-
йну? Статистичні дані 2013 року 
вражають і спонукають до розду-
мів: чому ж ми рухаємося від по-
ганого до ще гіршого? Менш ніж 
за півтора року влада система-
тично випробовує на «міцність» 
доходи громадян. Упродовж цьо-
го часу відбулося дві хвилі підви-
щення вартості комунальних 
 послуг і газу для населення, 

Доки влада захоплюється фантазіями на тему реформ, 
населення стрімко зубожіє. Адже від постійних економіч-
них та політичних експериментів життя не покращується, 
а навпаки, щодень гіршає. У запалі боротьби з числен-
ними «агресорами» влада, здається, забула про свою 
основну функцію – дбати про добробут народу. Одна з 
головних причин, чому держава кинула напризволяще 
своїх громадян, полягає в тому, що влада не зацікавлена 
в заможних і мудрих людях. Бідними легше маніпулювати. 
Збільшивши на сотню гривень зарплати та пенсії, випла-
тивши одному з десяти субсидію, влада готова 
рапортувати, що дбає про соціальні здо-
бутки. Що доповідатиме уряд своєму 
народу у Всесвітній день боротьби з 
бідністю? Відповідь на це запитання 
намагається знайти головна тема 
номера «Профспілкових вістей».

ФЕНОМЕН 
УКРАЇНСЬКОЇ БІДНО

Для 
викорінення голо-

ду і злиднів, забезпечення 
охорони здоров’я та сталого еконо-

мічного розвитку протягом наступних 15 
років ООН планує витрачати від 3,3 до 4,5 

мільярда доларів на рік. 
Згідно з оцінками респондентів матеріального 

становища своїх родин в цілому, бідними свої сім’ї 
вважають 40,1% респондентів. Як «середнє» ма-
теріальне становище своїх родин охарактеризу-

вала половина опитаних – 52,2%. Злиденними 
свої родини вважають 6,3% респондентів, 

заможними назвали свої сім’ї лише 
1,1% опитаних, багатими – 0,2% 

опитаних.
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ДЕНЬ, ЯКИЙ 
ВАЖКО НАЗВАТИ 

СВЯТОМ
32,6%  
– ЦЕ МАЙЖЕ КОЖНА 
ТРЕТЯ СІМ’Я З ДІТЬМИ 
Є БІДНОЮ, А СЕРЕД 
ПРАЦЮЮЧИХ БІДНИМ 
ВВАЖАЄТЬСЯ КОЖНИЙ 
П’ЯТИЙ (20,0%).

Міжнародний день боротьби 
за ліквідацію злиднів – 
саме такий день. Його по-
чали відзначати ще 1987 

року. Саме у минулому столітті на 
площі Трокадеро в Парижі було за-
кладено пам’ятний камінь у пам’ять 
про тих, хто загинув від злиднів. 
Тоді цей день вирішили назвати 
Всесвітнім днем боротьби за подо-
лання крайньої бідності. Він мав 
привернути увагу світової спільноти 
до існуючої проблеми.

Однак у 1992 році на засіданні Ге-
неральної Асамблеї ООН було офіцій-
но оголошено, що 17 жовтня в усьому 
світі буде вважатися Міжнародним 
днем боротьби за ліквідацію злиднів. 
Від цієї дати ООН зайнялася пробле-
мою бідності на планеті серйозніше, 
хоча заходи у рамках відзначення 
цього дня, як і раніше, були спрямо-
вані на те, щоб привернути увагу ши-
рокої громадськості до проблеми.

Щорічно на планеті недоїдає близь-
ко 500 тис. осіб. Майже 3 млрд жителів 
планети живуть усього на два долари 
на день, і майже стільки ж живе в ан-
тисанітарних умовах. Якщо замисли-
тись, то це майже половина мешкан-
ців Землі. Майже половина населення 
планети так чи інакше причетна до 
цього дня і чекає, що світова спільно-
та зверне на цю проблему увагу.

Для того щоб ліквідувати таке яви-
ще, як бідність, створені численні ор-
ганізації та розроблені нормативні 
акти. До них належить Європейська 
соціальна хартія, яка визначає права 
людини на захист від бідності та пра-
во на житло. Також на захист прав і 
свобод спрямована Європейська кон-
венція про права людини.

2000 року було прийнято Деклара-
цію тисячоліття. В документі перед-
бачалося, що до нинішнього року 
планувалося скорочення злиднів 
майже вдвічі.

Коли 147 держав на саміті ООН 
ухвалювали Декларацію, ніхто й гад-
ки не мав, що глобальне потепління 
стане відчутним так швидко. Що в ре-
зультаті цього скоротяться посівні 
площі, з’являться проблеми із забез-
печенням харчами навіть у тих райо-
нах, які були раніше благополучни-
ми, а ціни на продовольство через 
економічну кризу зростатимуть таки-
ми стрімкими темпами. Тож нині 
представники ООН трохи змінили 
свої принципи: не варто забігати да-
леко наперед, треба жити сьогодніш-
нім днем та ухвалювати рішення, по-
передньо проаналізувавши всі ризи-
ки і виклики нового тисячоліття.

 практично 300% девальвації 
гривні, а рівень інфляції, за різ-
ними оцінками, між 50 і 60%. 
До чого призвели такі рефор-
маторські дії уряду? Борги за 
комунальні послуги стрімко 
зростають, витрати населення 
зводяться до купівлі продуктів 
харчування, а лікування, ту-
ризм і розваги перейшли у ка-
тегорію нездійсненних мрій.

Однак ніхто з урядовців не 
висловив публічної стурбова-
ності проблемою низьких со-
ціальних стандартів, не за-
кликав їх переглянути. Ба на-
віть не пообіцяв створити 
умови для їх поступового під-
вищення. До наступних пар-
ламентських виборів ще дале-
ко, тож можна потримати 
електорат на короткому 
 повідку.

За даними аналітиків, 80% 
українців живуть за межею 

бідності, тобто їхнє грошове 
забезпечення не досягає рівня 
норм, встановлених міжна-
родними стандартами та 
ООН. Чиновники таку ситуа-
цію пояснюють знеціненням 
гривні, звинувачують у тако-
му стрибку долара некваліфі-
ковані дії керівництва Націо-
нального банку. А услід за 
курсом зросли в ціні пальне, 
харчі, одяг. Ліки взагалі стали 
недоступними для більшості 
українців, насамперед для 
пенсіонерів. Вони взагалі во-
ліють швидше померти, аби 
не вводити дітей та онуків у 
додаткові витрати з похован-
ня, бо ціни на такі послуги 
теж зростають услід за кур-
сом долара.

А в уряді звітують: відна-
йшли резерви і підвищили рі-
вень мінімальної зарплати. 
Але на що її вистачає – їхньої 
мінімальної зарплати? Якщо 
вирахувати витрати на тран-
спорт, комунальні послуги, 
грошей залишиться якраз на 
170 грамів хліба, склянку мо-
лока на обід, а на вечерю… 
Втім, після шостої взагалі 
шкідливо їсти. Надто коміч-
ним виглядає споживчий ко-
шик українця, для продуктів 
на вечерю у ньому взагалі не-
має місця.

Проблема в тому, наголошу-
ють експерти, що індексації 
прожиткового мінімуму про-
вести не здогадалися. Не було 
навіть коригування прожитко-
вого мінімуму на інфляцію, 
що відбулася. Відтак офіційно 
затверджений прожитковий 
мінімум нижчий від фактич-
ного принаймні вдвічі.

Стосовно споживчого ко-
шика, то тут думка фахівців 
однозначна: продуктів у ко-
шику достатньо лише для 
того, аби не простягнути 
ноги. До того ж набір з 32 
основних продуктів харчу-
вання нині коштує не менше 
750 гривень. Якщо додати до 

них ще й рекомендовані Каб-
міном, вартість підвищиться 
до тисячі гривень. А норми 
продуктів там дуже й дуже 
мінімальні. Тож увесь про-
житковий мінімум доведеть-
ся витратити на продукти. 
Звісно, альтернатива є: хар-
чуватися через день або вда-
тися до голодування виключ-
но з лікувальною метою.

НЕКОРЕКТНІ 
РОЗРАХУНКИ 

Характерна риса бідності в 
Україні виглядає феноменаль-
но. Якщо у світі малі доходи 
переважно мають люди без ро-
боти чи низькокваліфіковані, 
то в Україні навіть вища осві-
та й стабільна робота не га-
рантують рівня доходів, що 
дасть змогу гідно утримувати 
родину. Кожна третя родина з 
однією дитиною в Україні вва-
жається бідною. А світовий 
банк затверджує новий поріг 
бідності. В жовтні, певно, до 
міжнародного дня боротьби із 
бідністю, його піднімуть до 
1,9 долара на особу на день. 
Нині цей показник становить 
1,25 долара. Втім, це поріг бід-
ності для країн Африки. Для 
групи країн, до складу яких 
входить Україна, поріг біднос-
ті на сьогодні – 5 доларів на 
особу на день. Після перера-
хунку ця цифра становитиме 
близько семи доларів. Тож 
щоб не стати офіційним же-
браком, українцеві треба заро-
бляти щонайменше чотири з 
половиною тисячі гривень на 
місяць. І це за умови, якщо не-
має родини і дітей. Навіть до 
цієї позначки середня зарпла-
та українців не дотягує. Ми-
нулого місяця середня заро-
бітна плата у нас становила 
4205 гривень. 

Межу рівня бідності Світо-
вий банк переглядає що де-
сять років, адже вартість міні-
мального споживчого кошика 

змінюється. За великим ра-
хунком, це коригування на рі-
вень інфляції. Що вищий міні-
мальний поріг, то більше лю-
дей опиняється за межею бід-
ності. Одначе два, п’ять чи сім 
доларів – це теж умовна межа, 
тому що показники для кож-
ної країни вираховують із по-
правкою на паритетні ціни. Бо 
у різних країнах на один до-
лар можна придбати різну 
кількість товарів.

Приміром, коли в Україні 
долар офіційно коштував 8 
гривень, за паритетом купі-
вельної спроможності курс 
був близько п’яти гривень. 
Тобто за межею бідності офі-
ційно вважалися люди, які 
живуть менш як на 25 гривень 
на день. Таких було не більше 
5%. За останній рік курс дола-
ра стрімко зріс, зросла й вар-
тість споживчого кошика. Та 
все ж він подорожчав не про-
порційно до зростання курсу 
долара, хоча рівень життя на-
селення й погіршився. Яким 
виявиться новий поріг біднос-
ті з урахуванням паритетних 
цін, ніхто ще не прораховував. 
Узагалі такий розрахунок не 
коректний, стверджують еко-
номісти. Бо сім доларів – це 
вже 150 гривень на день. Міні-
мальної зарплати не виста-
чить і на одну декаду.

Насправді, переконують 
експерти, варто взагалі від-
мовитися від будь-яких роз-
рахунків. Замість такої ариф-
метики для працюючих лю-
дей необхідно забезпечити 
можливість максимально за-
робляти на життя і в такий 
спосіб піднімати економіку. І 
лише після цього братися за 
соціальні програми. Наразі ж 
уряд на словах співчуває най-
біднішим верствам населен-
ня, а це призводить до того, 
що соціальна програма не 
працює. А все через те, що ми 
надто бідна країна, аби утри-
мувати соціальні програми.

ОСТІ
80% 
УКРАЇНСЬКИХ 
РОДИН ЖИВУТЬ У 
СТАНІ ДЕФОЛТУ – 
БІДНІСТЬ 
ПО-УКРАЇНСЬКИ.

Раїса ЧИРВА
profvisti@ukr.net
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Сонячного осіннього дня 
9 жовтня в актовій залі 
«Укр профоздоровниці» 
з нагоди 25-річчя ФПУ 
відбулася зустріч із ко-
лишніми працівниками 
апарату Федерації 
профспілок України  
та ветеранами первин-
ної профспілкової орга-
нізації. 

Більшість з них розпочали 
роботу в профспілках ще 
за часів колишнього 
СРСР, пройшовши пере-

вірку на стійкість в умовах пе-
ребудови та складних 90-х років 
минулого століття, виборовши 
для своєї держави право на не-
залежність. Ці люди заслужили 
не тільки шани, а й права дава-
ти поради та оцінку роботі ни-
нішнього покоління профспіл-
ковців. Серед запрошених були 
й колишні очільники управлінь 
Укрпрофради та ФПУ, і керівни-
ки структурних підрозділів, і 
провідні фахівці – усі професіо-
нали своєї справи. 

Сивочолих учасників зустрі-
чі тепло привітали Голова Феде-
рації профспілок України Гри-
горій Осовий, його заступники 
Євген Драп’ятий, Сергій Украї-

нець, голова первинної проф-
спілкової організації ФПУ Ма-
рія Гриценко, працівники апа-
рату ФПУ, профспілкові акти-
вісти, представники підпри-
ємств, що входять до складу 
ФПУ. Відкрив зібрання гімн Фе-
дерації профспілок України, 
який виконав народний артист 
України Олександр Василенко.

Виступаючи на урочистос-
тях, Голова Федерації профспі-
лок України Григорій Осовий 
підкреслив значення створення 
Федерації профспілок України, 
назвав тих, хто творив історію 
профспілкового руху, та подя-
кував його ветеранам, проф-
спілковим працівникам, які 
були безпосередніми учасника-
ми створення найчисельнішого 
професійного об’єднання країни 
і не одне десятиріччя невтомно 
працювали на профспілковій 
ниві. 

Григорій Осовий поінформу-
вав ветеранів про нинішню си-
туацію в профспілковому русі, 
перспективи його розвитку, а 
також зупинився на сучасних 
завданнях Федерації профспі-
лок України щодо соціально-
економічного захисту спілчан, 
повернення шанобливого став-
лення до робітничих професій і 
впровадження принципів гідної 
праці. Великій групі профспіл-

кових працівників і активу, ве-
теранам профспілкового руху 
на честь 25-річчя Федерації 
профспілок Голова ФПУ вручив 
нагороди – нагрудні знаки, По-
чесні грамоти, Подяки Голови 
ФПУ. 

З вітальним словом виступи-
ли колишні працівники апарату 
Укрпрофради, Федерації проф-
спілок України, котрі вислови-
ли щиру подяку керівництву 
ФПУ за вірність традиціям і збе-
реження профспілкового руху.

Після урочистостей відбуло-
ся невимушене спілкування 
представників різних поколінь. 
Приємно було почути від ко-
лишніх профспілковців, що 
вони й досі живуть профспілка-
ми, стежать за їхньою діяльніс-
тю та розвитком.

Зустріч пройшла в теплій, 
дружній обстановці. Ветеранам, 
що стояли біля витоків проф-
спілкового руху, було що прига-
дати. Вони мали можливість по-
спілкуватися з молодими проф-
спілковцями, звернутися до них 
зі своїми побажаннями та про-
позиціями, а також охоче діли-
лися досвідом і давали настано-
ви стосовно щоденної діяльнос-
ті апарату ФПУ.

Тетяна РУБАН, 
«ПВ»

В’ячеслав ПЕТРОВ, колишній технічний 
інспектор праці, парторг апарату ФПУ:
 
– Сьогодні Федерації профспілок України 

– 25 років. Це одночасно великий і малий вік. 
За ці чверть століття діяльності ФПУ найбільш 
складними та важкими для всіх її працівників є 
останні 2-3 роки. Коли в країні виникли серйозні хвилювання, 
коли відбулася зміна влади, коли вийшов із складу ФПУ Крим, 
значні частини Донбасу з великою кількістю членів профспі-
лок, відбулося знищення Будинку спілок, це, безумовно, позна-
чилося і на сьогоднішній щоденній роботі апарату ФПУ.

Разом із цим, не менш негативну роль в усьому цьому віді-
грає відкрите та часом навіть нахабне ігнорування Урядом ви-
мог профспілок, а також накладення ним вето на окремі права, 
якими наділено профспілки. Мені шкода і технічних інспекто-
рів профспілок, яких сьогодні так мало в членських організа-
ціях, і державних інспекторів праці, котрі через накладення 
Урядом вето на проведення перевірок підприємств, не можуть 
повноцінно виконувати свої обов’язки.

Світлана ОСТАПЧУК, колишній завідувач 
канцелярії Укрпрофради, ветеран 

профспілкового руху: 

– Коли б ми не пішли на пенсію, скільки б 
років не працювали, ми все одно весь час працю-
вали на людей, на покращення їхнього здоров’я. І таким чином 
впливали на діяльність Федерації профспілок. Я хочу сказати, 
що наша робота має зворотний зв’язок. Тобто всі ми вчилися у 
людей більше, ніж люди вчилися у нас. 

Робота в профспілках – це велика відповідальність. Про-
йшовши профспілкову школу, ми набували великого досвіду 
з вирішення найскладніших питань соціально-економічного 
спрямування. На жаль, нинішнім профспілкам сьогодні як ні-
коли не вистачає самореклами. Тому її треба посилювати і по-
чинати, насамперед, з пропаганди.

Зоя ВАСИЛЬОВА, колишній керівник 
апарату ФПУ та управління правової 

роботи ФПУ: 

– Я прийшла працювати в юрконсультацію 
Укрпрофради спочатку юрисконсультом, а по-
тім керівником управління правової роботи, ке-
рівником апарату ФПУ. Сьогодні, гортаючи сторінки історії 
нашої організації, хочу подякувати і керівництву, і профкому 
ФПУ за те, що ті традиції, які були напрацьовані попередніми 
колективами Федерації профспілок, зберігаються.

Апарат – це мозок ФПУ, і багато залежить від її керівництва. 
Від його досвіду, його професіоналізму, залежить авторитет 
ФПУ як на державному, так і міжнародному рівні.

Нинішні складнощі в профспілковій роботі – це пряме від-
дзеркалення стану справ в економіці держави. І доки тривати-
ме криза, немає жодної гарантії успішного вирішення соціаль-
них проблем. Профспілки працюють у правовому полі, їхнє 
місце в суспільстві закріплене Конституцією, Законом про 
профспілки. Сьогодні вони повинні дивитися вперед. Дійсно, 
важко жити в часи перебудови, але профспілки повинні нести 
впевненість, створювати авторитет, бути наполегливими. 

Віталій ЄНІН, колишній завідувач відділу 
соціального страхування ФПУ: 

– На початку 90-х профспілки володіли до-
сить великою системою оздоровчих закладів. 
Наприкінці 1999 року, коли була створена Феде-
рація незалежних профспілок України, у віданні профспілок 
було близько 180 санаторіїв, профілакторіїв, будинків та баз 
відпочинку. Це була велика структура, де щороку оздоровлю-
валося майже 20 млн працюючих і понад 2 млн дітей. 

У складні 90-ті профспілки змогли утримати соціальне стра-
хування в своїх руках і фактично продовжували управління 
його фондами на тристоронній основі. Заслуга ФПУ полягає в 
тому, що з її ініціативи почалися реформи системи соціального 
страхування, наближені до ринкових відносин, і це дало змогу 
усунути державу від монопольного управління, протидіяти її 
численним спробам прибрати до рук соціальне страхування.

У ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФСПІЛОК ВШАНУВАЛИ 
ВЕТЕРАНІВ ПРОФСПІЛКОВОГО РУХУ

ГОВОРЯТЬ ВЕТЕРАНИ

ЗГАДАЙМО 
ПЕРШІ КРОКИ
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Після виходу в по-
передньому но-
мері газети 
«Профспілкові 

вісті» статті «Лікарі за-
робляють мільйони на 
породіллях» до редакції 
газети «Профспілкові ві-
сті» від імені Київської 
міської профспілки пра-
цівників охорони 
здоров’я звернулася її 
голова Лариса Канаров-
ська. Зокрема, у своєму 
листі вона зазначила, 
що інформація, викладе-
на у статті, не відпові-
дає дійсності та не пови-
нна огульно поширюва-
тися на всіх працівників 
галузі та пологових бу-
динків столиці, які чес-
но й добросовісно вико-
нують свої службові 
обов’язки. Тим часом по-
рушена тема потребує 
залучення до розмови 
експертів, фахівців ме-
дичної галузі, дослі-
дження фактів, які при-
звели до незадовільного 
стану справ у галузі охо-
рони здоров’я. Щодо тих 
причин, через які закла-
ди охорони здоров’я ма-
ють випрошувати благо-
дійну допомогу в пацієн-
тів. Розкрити факти не-
задовільного фінансу-
вання медицини та те, 
що витрати на охорону 
здоров’я за всі роки на-
шої незалежності не від-
повідають ані реальним 
потребам галузі, ані рів-
ню фінансування, визна-
ченому ВООЗ (10% від 
ВВП). Крім того, меди-
цина за рівнем зарплати 
займає передостаннє 

29-те місце серед інших 
галузей економіки. 
Так, голова Київської 
міської профспілки пра-
цівників охорони 
здоров’я Лариса Кана-
ровська наголошує на не-
гайному вирішенні вла-
дою питання підвищен-
ня мізерної зарплати ме-
диків, адже різниця між 
мінімальною заробітною 
платою та посадовим 
окладом працівника І та-
рифного розряду стано-
вить 366 гривень та що-
річно позбавляє медпра-
цівників третини заро-
бітку. А у зв’язку з індек-
сацією зарплат у 2015 
році всі вільні та доступ-
ні кошти з фонду еконо-
мії оплати праці йдуть 
безпосередньо на індек-
сацію, не залишаючи 
жодних фінансових ре-
зервів для відзнаки сто-
личних медиків та їх до-
сягнень. Сьогодні, у час, 
коли держава зазнає вій-
ськової агресії, зросла 
кількість населення та 
військових, які потребу-
ють медичної допомоги, 
столичні медики працю-
ють в умовах підвищено-
го ризику для власного 
життя і здоров’я, надмір-
ного фізичного та психо-
емоційного навантажен-
ня. При цьому вони не 
отримують жодної до-
даткової оплати чи пільг 
і, навпаки, живуть у по-
стійному тривожному 
очікуванні наслідків 
чергового реформування 
(через можливість втра-
тити роботу та засоби до 
існування). 

ВІДГУК

* * * * *
Від редакції. Газета готова розпочати пуб-
лічну дискусію з порушеного питання. 
Просимо шановних читачів долучитися до 
висловлення власних думок з означеної 
теми та свої відгуки надсилати поштою або 
залишати коментарі на нашому сайті – 
www.psv.org.ua. Найцікавіші з них будуть 
опубліковані на шпальтах газети.

«П’ять років тому відбу-
лася звітно-виборна 
конференція ППО 
ПрАТ «Росава», на 

якій було обрано нині діючий 
проф ком у складі 19 осіб. Також 
було створено чотири комісії: з 
охорони праці, праці та заробітної 
плати, культурно-масової та спор-
тивної роботи, організаційної робо-
ти, які працювали за своїми напря-
мами.

Головним завданням профкому 
є захист соціально-економічних і 
трудових прав працівників. Дру-
гий, не менш важливий напрям ро-
боти, – розроблення та укладання 
колективного договору між адміні-
страцією та колективом підприєм-
ства, інтереси якого представляє 
профком.

За період роботи нинішнього 
профкому колдоговір укладався 
двічі – на 2010–2011 рр., на 2012–
2013 рр., у 2014 і 2015 рр. у документ 
вносилися зміни в бік покращення.

Значне місце в робо-
ті первинки займа-
ють питання со-
ціального розви-
тку колективу. 
До них нале-
жать санатор-
но-курортне лі-
кування, 
оздо-
ров-

лення працівників та їхніх дітей, 
організація вечорів, екскурсій, 
спортивна та фізкультурна робота, 
проведення туристичних походів, 
робота бібліотеки.

На контролі профкому також пе-
ребувають питання щодо роботи 
підрозділів громадського харчу-
вання та побутового обслуговуван-
ня; забезпечення безпечних і ком-
фортних умов праці працівників у 
підрозділах; надання матеріальної 
допомоги працівникам у зв’язку з 
тяжким матеріальним станови-
щем чи хворобою.

Одне з питань соціального за-
хисту працівників – добровільне 
медичне страхування. Історія його 
на нашому підприємстві розпоча-
лася в 2006 році з укладання тристо-
ронніх договорів між адміністраці-
єю, страховою компанією та пра-
цівниками за умови оплати 50% 
страхового внеску підприємством. 
Перелік послуг і рівень страхових 
виплат на той час задовольняв пер-
ші потреби хворих. Після зміни 
страхової компанії з 2008 року на-
дання страхових послуг значно по-
гіршилося. 

Питання медичного страхування 
обговорювалося на спільних нара-

дах адміністрації та профкому, 
відтак у колдоговорі на 2015 рік 
прийнято рішення про збільшен-
ня страхового внеску від підпри-
ємства та від працівників до 21 

грн з одночасним збільшен-
ням страхових виплат і 
страхових послуг, які має 
надавати страхова ком-
панія. На жаль, підви-
щення розміру страхо-

вих внесків не спри-
яло відповідному 

збільшенню 
страхових 

 виплат.

Питання охорони праці, ство-
рення безпечних і нешкідливих 
умов праці, забезпечення праців-
ників засобами захисту, профілак-
тичним харчуванням обумовлю-
ються у третьому розділі колектив-
ного договору.

Необхідність серйозного став-
лення до перелічених питань зу-
мовлена тим, що за результатами 
атестації робочих місць на підпри-
ємстві на робочих місцях із шкід-
ливими та небезпечними умовами 
праці станом на 01.01.2015 працює 
2989 працівників. Усі вони належ-
ним чином забезпечені спецодя-
гом, миючими засобами, засобами 
індивідуального захисту. За робо-
ту в шкідливих умовах праці від-
повідно до Галузевої угоди та ко-
лективного договору працівники 
отримують доплати та надбавки. 

З метою захисту та надання до-
помоги потерпілим у разі отри-
мання травм представники проф-
кому беруть участь у розслідуван-
ні нещасних випадків, які трапи-
лися на виробництві. Всім потер-
пілим від профспілкового коміте-
ту було виділено матеріальну 
 допомогу.

Запити працівників, скарги на 
порушення умов праці, темпера-
турного режиму, забезпечення 
спец одягом негайно розглядають-
ся на спільному засіданні профко-
му та адміністрації, які завжди 
знаходять шляхи вирішення пи-
тань та усунення порушень. 

Протягом звітного періоду, що-
року, крім 2014 і 2015 років, прово-
дилися конференції трудового ко-
лективу з підбиття підсумків ви-
конання колдоговору та внесення 
змін або прийняття нового колдо-
говору, яким передували конфе-
ренції або збори колективів під-
розділів. 

Для підвищення кваліфікації 
профлідерів підрозділів упродовж 
звітного періоду профком прово-
див навчання та семінари. 

За звітний період до профкому 
підприємства надійшло понад 300 
заяв, скарг із різноманітних пи-
тань. Усі звернення були розгляну-
ті, по кожному прийнято рішення 
відповідно до чинних нормативно-
правових актів».

ГОЛОВА ОБ’ЄДНАНОЇ ПЕРВИННОЇ ПРОФСПІЛКОВОЇ 
ОРГАНІЗАЦІЇ ПрАТ «РОСАВА» МИХАЙЛО ЗОЛОТОВЕРХ   
ПРО ПІДСУМКИ РОБОТИ ПРОФКОМУ ЗА ЗВІТНИЙ ПЕРІОД

В ОСНОВІ ДІЯЛЬНОСТІ – 
СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНИЙ 
ЗАХИСТ ПРАЦІВНИКІВ

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

2013 рік став переломним у ставленні адміністрації до оплати праці працівників 
підприємства. Це сталося після зміни керівництва «Росави». Попри те, що держа-
ва заморозила мінімальну зарплату за 2013, 2014 роки та дев’ять місяців 2015 
року, яка є базою в розрахунку тарифної сітки оплати праці, адміністрація під-
приємства систематично підвищувала зарплату своїм працівникам.

,,
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Мій батько був нагороджений Почесною гра-
мотою Міністерства промислової політики 
України. Чи має він право на пенсію за особ-
ливі заслуги перед країною?

Закон України «Про пенсії за особливі заслуги 
перед Україною» передбачає встановлення гро-
мадянам, які мають значні заслуги у сфері дер-
жавної, громадської або господарської діяль-

ності, досягнення у галузі науки, культури, освіти, 
охорони здоров’я, фізичної культури і спорту тощо, 
пенсій за особливі заслуги перед Україною.

Пунктом 6 статті 1 вказаного Закону передбачено 

встановлення пенсії за особливі заслуги перед Укра-
їною особам, відзначеним, зокрема, почесним зван-
ням України, колишніх Союзу РСР та Української 
РСР «заслужений», державними преміями України, 
колишніх Союзу РСР та Української РСР, нагородже-
ним одним з орденів України або колишнього Союзу 
РСР, Почесною грамотою Президії Верховної Ради 
Української РСР або Грамотою Президії Верховної 
Ради Української РСР.

Законодавчо не передбачено встановлення пенсій за 
особливі заслуги особам, нагородженим відомчими за-
охочувальними відзнаками, в тому числі Почесною гра-
мотою Міністерства промислової політики України.

ХТО ОТРИМУЄ ПЕНСІЮ ЗА ОСОБЛИВІ ЗАСЛУГИ?
ПІЛЬГИ НЕ ПЕРЕДБАЧЕНО

Як правильно нала-
годити роботу в но-
воствореній органі-
зації? Що для цього 
потрібно?

Будь-яка організа-
ція – і навіть ма-
ленька фірма, що 
складається лише 

з кількох чоловік, і вели-
ка корпорація – повинна 
працювати чітко й ефек-
тивно. А для цього необ-
хідно багато чого: склас-
ти бізнес-план, ретельно 
підібрати співробітників, 
визначити способи їх мо-
тивації, створити всі не-
обхідні умови, тобто орга-
нізувати роботу. Вирі-
шіть, скільки співробіт-
ників вам знадобиться, 
склавши штатний розпис.
У кожного співробітника 
має бути чітко окреслене 
коло обов’язків. В ідеалі 
будь-яка людина, що пра-
цює в організації, повинна 
мати посадову інструкцію, 
що визначає її повнова-
ження та вимоги до неї. На 
випадок тимчасової від-
сутності співробітника 
його обов’язки необхідно 
розподіляти між колегами 
або покладати їх на одну 
людину. Пам’я тайте, що 
при заміщенні потрібно 
скласти додаткову угоду 
до трудового договору.
Якщо до структури органі-
зації входять відділи, при-
діліть особливу увагу під-
бору їх начальників. Це 
мають бути обізнані, ком-

петентні фахівці, здатні 
керувати людьми і вима-
гати від них дотримання 
трудової дисципліни, при 
цьому не створюючи непо-
трібної нервозності, шано-
бливо ставлячись до рядо-
вих співробітників.
Заздалегідь продумайте, 
який стиль спілкування із 
співробітниками і який 
спосіб перевірки ефектив-
ності їх роботи ви вважаєте 
оптимальним. При цьому 
намагайтеся не вникати 
буквально в усе, не контро-
люйте кожну дрібницю. 
Якщо ви так чините, наві-
що вам узагалі потрібні на-
чальники відділів? Здій-
снюючи загальне керівни-
цтво, дозвольте людям спо-
кійно, без зайвого нерву-
вання робити свою роботу. 
Візьміть за правило втру-
чатися в діяльність ниж-
чих керівників тільки тоді, 
коли це вкрай необхідно.
Обміркуйте способи мо-
тивації, тобто стимулю-
вання співробітників, які 
відзначилися. 
Необхідно заздалегідь по-
дбати про організацію ро-
бочих місць. Перед тим як 
висувати до людей вимо-
ги, слід створити їм гідні 
умови для роботи, забезпе-
чити всім необхідним. 
І звичайно ж, дуже важли-
во створити сприятливий 
морально-психологічний 
клімат у трудовому колек-
тиві. Тоді співробітники 
будуть працювати охоче і 
з повною віддачею. 

ЯК НАЛАГОДИТИ 
РОБОТУ В ОРГАНІЗАЦІЇ

У який строк виплачується 
пенсія у разі зміни групи ін-
валідності або відновлення 
працездатності?

Відповідно до статті 35 Зако-
ну України «Про загаль но-
обов’язкове державне пен-
сійне страхування» у разі 

зміни групи інвалідності пенсія в 
новому розмірі виплачується з дня 
зміни групи інвалідності.

Якщо особа визнана інвалідом 
нижчої групи, пенсія виплачується 
за попередньою групою до кінця 
місяця, в якому змінено групу 
 інвалідності.

У разі визнання особи, яка про-
йшла повторний огляд, здоровою 
пенсія виплачується до кінця міся-
ця, по який встановлено інва-
лідність.

У разі якщо особа не з’явилася в 
органи медико-соціальної експер-
тизи на повторний огляд у визна-
чений для цього строк, виплата 
пенсії по інвалідності зупиняється 
з першого числа місяця, наступно-
го за місяцем, у якому вона мала 
з’явитися на повторний огляд.

У разі якщо строк повторного 
огляду медико-соціальної експерти-
зи інвалідом пропущено з поважних 
причин або в разі визнання його зно-
ву інвалідом виплата пенсії по інва-
лідності відновлюється з дня, з якого 
припинено виплату, до дня повтор-
ного огляду, але не більш як за три 
роки, якщо орган медико-соціальної 
експертизи визнає таку особу за цей 
період інвалідом. При цьому якщо 
під час повторного огляду інваліда 
переведено на іншу групу інвалід-
ності (вищу або нижчу), пенсія за за-
значений період виплачується за по-
передньою групою інвалідності.

Якщо виплату пенсії інвалідові 
було припинено в зв’язку з віднов-
ленням здоров’я або якщо він не 
отримував пенсії внаслідок 
нез’явлення на повторний огляд 
без поважних причин, то в разі на-
ступного визнання його інвалідом 
виплата раніше призначеної пенсії 
поновлюється з дня встановлення 
інвалідності знову за умови, що 
після припинення виплати пенсії 
минуло не більше п’яти років. 
Якщо минуло більше п’яти років, 
пенсія призначається знову на за-
гальних підставах.

Органи медико-соціальної екс-
пертизи зобов’язані повідомляти 
територіальні органи Пенсійного 
фонду в порядку, встановленому 
законодавством, про результати 
повторного огляду осіб, яким при-
значена пенсія по інвалідності, та 
про нез’явлення цих осіб на зазна-
чений огляд.

ФОРМУЄМО КОЛЕКТИВ

СОЦЗАБЕЗПЕЧЕННЯ

Підприємство Федерації профспілок України про-
ектно-вишукувальний інститут (ПВІ) «Укркурортпро-
ект» оголошує про проведення конкурсу з продажу 
майна ФПУ, що перебуває на балансі інституту, час-
тини навісу для бурових машин площею 490 кв. м за 
адресою: м. Київ, вул. Петра Дегтяренка, 14-Б (старто-
ва ціна – 1,9 млн грн). Заявку щодо участі в конкурсі 
подавати до адміністрації інституту: м. Київ, 
вул. Шота Руставелі, 39–41, до 22 жовтня 2015 року.

Засідання конкурсної комісії відбудеться за вка-
заною адресою 23 жовтня 2015 року об 11.00.

Довідки за тел.: (044) 289-40-64.

ВИПЛАТА ПЕНСІЇ 
В РАЗІ ЗМІНИ ГРУПИ ІНВАЛІДНОСТІ  
АБО ВІДНОВЛЕННЯ ПРАЦЕЗДАТНОСТІ

ОГОЛОШЕННЯ 
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Сучасна модель системи 
навчання у профспілці має 
включати, на нашу думку, 
чотири обов’язкових еле-
менти: базовий освітній 
курс, курси на вибір, про-
фесійні курси та стажу-
вання.

Основними принципами на-
вчання профспілки ново-
го покоління вважаємо 
такі: анкетування і попе-

реднє ознайомлення з курсом, фор-
мування пріоритетів групи; теоре-
тичні (20–30%) і практичні заняття 
(70–80%); гендерна рівновага; 
часткове індивідуальне навчан-
ня після курсу; робота у неве-
ликих вікових групах до 20 
осіб; основний час навчання 
– весна та осінь; збереження 
оплати праці працівників 
під час навчання.

Базовий освітній курс – 
це обов’язковий комплек-
сний курс, який буде прово-
дитися для всіх представників 
профспілки – як новообраних, 
так і вже працюючих тривалістю 
два тижні. У цьому курсі обо в’яз-
ково мають викладатися такі теми 
«Структура профспілки», «Можли-
вості профспілки», «Огляд і обгово-
рення ЗУ «Про професійні спілки, 
їх права та гарантії діяльності», 
«Основні здобутки в історії проф-
спілкового руху», «Основи органі-
заційної роботи та ведення проф-
спілкової документації», «Основи 
психології для роботи профспілко-
вого лідера», «Основи укладання 
колективного договору» тощо.

Індивідуальні потреби та інте-
реси профспілчан можуть задо-
вільнити курси на вибір, що трива-
тимуть від одного дня до тижня. За 
рік представник профспілки зможе 
пройти не менше двох та не більше 
чотирьох обраних курсів, що 
пов’язуємо із зайнятістю профспіл-
чан та черговістю бажаючих. Тема-
тика курсів на вибір може бути 
така: «Проведення переговорів», 
«Формування мотивованого проф-
спілкового членства», «Команд-

ність», «Лідерство», «Ораторське 
мистецтво», «Роль органайзингу в 
профспілковій діяльності», «Кризо-
вий менеджмент у профспілках» 
тощо. Вважаємо, що саме на ці кур-
си можуть залучатися авторитетні 
тренери, які зможуть з учнями до-
сягти максимального результату в 
навчанні.

З метою підвищення кваліфіка-
ції та обміну досвідом голови ППО, 
інспектори з охорони праці, юрис-
ти, спеціалісти з організаційної ро-
боти, бухгалтери профспілок тощо 
зможуть брати участь у професій-
них курсах тривалістю від трьох 
днів до тижня, де удосконалювати-
муть вузькопрофесійні вміння.

Усі ці курси проводитимуться за 
єдиною узгодженою програмою, а 
після їх завершення профспілчани 
складатимуть залік. У разі потреби 
представники профспілки через де-

який час зможуть пройти курси по-
вторно. Найуспішніші мають про-

довжувати навчання у вищій 
школі профспілок.

Не менш важливим елемен-
том навчання, якому, на жаль, 
зараз приділяється зовсім 
мало уваги, є стажування. 
Обов’язковим має бути стажу-
вання для новообраних голів 

ППО. Має здійснюватися обмін 
досвідом між організаціями в га-

лузі (стажування спеціалістів 
профспілки – від тижня до місяця). 
Звичайно, профспілка має забезпе-
чувати оплату праці в повному об-
сязі у цей час. Міжнародне стажу-
вання – ще один важливий елемент 
у цьому контексті, оскільки дозво-
лить перейняти позитивний досвід 
наших колег із-за кордону.

Вважаємо, що така система нара-
зі може стати оптимальним вирі-
шенням для навчання представни-
ків профспілки. Деякі її елементи, 
звісно, можуть бути удосконалені. 
В майбутньому, сподіваємося, якіс-
не навчання буде одним із констант 
успішного та всеохоплюючого 
профспілкового руху України.

Марія ЧЕРНЯЄВА,
аспірант Запорізького 

національного університету, 
член ПК об’єднаної ППО ЗНУ, 

президії комітету ЗОО ППОНУ, 
Запорізької обласної ради 

профспілок, учасник першої 
(молодіжної) групи дансько-

українського проекту

ОБОВ’ЯЗКОВІ 
ЕЛЕМЕНТИ ЯКІСНОГО 
НАВЧАННЯУ сучасному світі 

якісна освіта є клю-
човою умовою для 
ефективного розви-
тку суспільства. Тож 
воістину велика 
справа, якою займа-
ються освітяни, має 
величезну значимість 
для процвітання дер-
жави, профспілок, 
для нашого майбут-
нього в цілому.

Як працівник 
освітньої галузі, 
насамперед хочу 
привітати всю 

освітянську родину краї-
ни, всіх ветеранів педаго-
гічної ниви з нагоди про-
фесійного свята, яке вони 
нещодавно відзначали.
Бути профспілковим пе-
дагогом – брати на себе 
відповідальність за тих, 
кого навчаєш і виховуєш 
– покликання, яке вима-
гає від людини всіх сил і 
здібностей без залишку. 
Разом з тим це відпові-
дальність за самого себе, 
свою професійну підго-
товку, своє право носити 
таке високе й почесне 
звання.
Шановні профспілкові 
викладачі, тренери, вчи-
телі! Ваша праця онов-
лює та очищує людське 
буття, збагачує його на-
тхненням, тож будьте і 
надалі щирими, добро-
чесними, авторитетними 
й престижними. Нехай 
ваші приклади закарбо-
вуються в пам’яті вихо-
ванців, проникають у 
їхні серця.

Нехай ваша життєва до-
рога завжди буде благо-
словенна добром, миром, 
достатком, щасливою до-
лею, а добрі справи на 
 педагогічній ниві при-
множать славу нашої 
держави.
Міцного вам здоров’я, 
щирої радості, творчої 
наснаги, довгої людської 
пам’яті та належної дер-
жавної уваги!
А вже від імені учасника 
першої групи спільного 
дансько-українського 
проекту хотів би привіта-
ти чудових людей, які на-
дали старту та вдало реа-
лізовують проект на ділі. 
А саме – керівника проек-
ту Валентину Шевченко, 
куратора групи Володи-
мира Майданюка, ну і, 
звісна річ, улюбленця – 
містера комунікабель-
ність Пера Айзенрайха, 
якого нам щиро не виста-
чатиме в подальшому на-
вчанні у проекті. Саме 
такі люди і мають стояти 
на шляху модернізації 
профспілкової освіти та 
давати поштовх наступ-
ним поколінням. Для нас 
вони є наставниками, 
людьми високих помис-
лів, новітніх ідей та від-
критих сердець. Збага-
чуйтесь натхненням, 
дужчайте здоров’ям та 
молодійте духом.

Федір СМІРНОВ,
спеціаліст 

Закарпатської обласної 
організації Профспілки 

працівників освіти і 
науки України,

учасник першої групи 
дансько-українського 

проекту

ШЛЯХ МОДЕРНІЗАЦІЇ 
ПРОФСПІЛКОВОЇ 
ОСВІТИ
ПРИВІТАННЯ

РЕФОРМИ

ПРОЕКТ

20–30%
 теоретичні 

заняття

70–80%
практичні 

заняття

20 осіб
робота в 

невеликих 
вікових групах

гендерна 
рівновага

збереження 
оплати праці під 

час навчання

Бути профспілковим педагогом – брати 
на себе відповідальність за тих, кого 
навчаєш і виховуєш – покликання, яке 
вимагає від людини всіх сил і здібнос-
тей без залишку. Разом з тим це відпо-
відальність за самого себе, свою про-
фесійну підготовку, своє право носити 
таке високе й почесне звання.

ЯКЩО 
МИ ХОЧЕМО 

МАТИ В МАЙБУТНЬО-
МУ СИЛЬНУ ДІЄВУ ПРОФ-

СПІЛКУ, ТО НАЙПЕРШЕ НЕОБ-
ХІДНО ВИРІШУВАТИ ПРОБЛЕМИ 
РЕОРГАНІЗАЦІЇ СИСТЕМИ ОСВІ-

ТИ, ОСКІЛЬКИ САМЕ ЗНАННЯ 
ВИЗНАЧАЮТЬ, МОЖЕШ ТИ 
ЩОСЬ ЗМІНИТИ І МАЄШ 

ДЛЯ ЦЬОГО ЗАКОННІ 
ПІДСТАВИ ЧИ НІ.

ПРИНЦИПИ НАВЧАННЯ:
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10 жовтня під час виступу на 
Всеукраїнському форумі 
учасників антитерористич-
ної операції у м. Києві Прези-

дент України Петро Порошенко зазна-
чив: «14 жовтня, Покрова Пресвятої Бого-
родиці, – ще з козацьких часів був свят-
ковим днем захисників Вітчизни. Тому 
минулого року, свідомо викреслюючи з 
українського календаря чуже, штучно 
до нас привнесене свято російської армії-
окупанта, я цілком природно зупинив 
свій вибір на 14 жовтня». Свято, започат-
коване в нелегкі часи для вшанування 
мужності та героїзму захисників неза-
лежності, суверенітету і територіальної 
цілісності України, цьогоріч відзначати-
меться під гаслом «Сила нескорених», 
адже саме таку силу продемонстрували 
українські воїни, які відстоюють неза-
лежність та суверенітет України у війні 
з російським агресором.

Президент також наголосив, що захист 
Вітчизни став справою усіх українців, 
тому День захисника України, який ого-
лошено вихідним, має стати всенарод-
ним святом, таким значимим, як Різдво, 
Великдень чи День незалежності.

З 1999 року свято Покрови, відповідно 
до Указу Президента, відзначається ще й 
як День українського козацтва. За однією 
з легенд, цього дня військо давніх русів 
на чолі з Аскольдом взяло в облогу центр 
православ’я – Константинополь, намага-
ючись захопити місто. Мешканці столиці 
Візантії в палкій молитві звернулись до 
Богородиці з проханням про порятунок. І 
Богородиця, за оповідями, з’явилася пе-
ред людьми та вкрила своєю покровою 
(омофором). Після цього вороги вже не 
могли побачити їх. 

ЗВИЧАЇ НАШОГО НАРОДУ
Загальновідомою ознакою Покрови є 

те, що вона покриває землю або листям, 
або снігом. До Покрови завершувався пе-
ріод сватань і приготування до весіль, що 
починався після Першої Пречистої. До 
початку жовтня закінчуються всі най-
важливіші сільськогосподарські роботи 

на землі. Зібраний урожай та більш-менш 
вільний час дозволяють відгуляти весіл-
ля. Це найблагодатніша пора для весіль-
них свят, початку вечорниць. Звідси бе-
руть свій початок весільні осінні тижні. 
Згодом, під впливом християнства, вини-
кла традиція, що дівчата, які бажали взя-
ти шлюб саме цього року, мали побувати 
на святі Покрови в церкві і помолитися: 
«Свята Покрівонько, покрий мені голі-
воньку». Існувала навіть прикмета: якщо 
на Покрову сніг – буде багато весіль. Сніг 
дає привід порівнювати сніговий покрив 
з весільним покривалом, тому в багатьох 
народів, зокрема й у слов’ян, фата вважа-
лася дуже важливою весільною оздобою.

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»

Представляємо вашій увазі 
уривок з роману «Жар і холод» 
профспілкового діяча та пе-
редплатника газети «Проф-
спілкові вісті» Олександра 
 СИТАРА з м. Вінниці. 
Продовження.  
Початок у № 37–38

НА ВАСИЛЯ  
З МАЛАНКИ

На старий Новий рік 14 січня 
1936-го в хаті Ситарів-Кришта-
лів почувся крик немовляти. 
Бабця Собчиха – повитуха-пу-

порізка, одна на все село – допомагала 
«вилупитися» на світ Божий маленько-
му карапузові, якого охрестили Олек-
сандром, назвали Сашком. Це – я.
Жили, як за Шевченка, щоб не згаду-
вати проти ночі Миколу Кривавого 
та інших вусатих. Мати мусила від-
робити мінімум трудоднів, як на пан-
щині: жала жито, пшеницю, крутила 
перевесла, в’язала сніпки, складала в 
копи. Мене клали спати в снопи, на 
свіжім повітрі. Щоб не відволікав до-
рослих від суспільно-корисної праці, 
до ротика в дрантячку запихали 
м’якушечку хліба з… маковинняч-
ком. Мама хвалилася бабусі, що 
хлопчик її спокійний, їсти не про-
сить, спить і спить… 

ТРОХИМІВ 
СТОВП

До війни директором школи в 
Гулях працював Трохим Пас-
тушенко, батько відомого 
українського письменника 

Леоніда Пастушенка. Я ще до школи 
не ходив, зранку грався на вулиці 
коло хати. Йде Пастушенко.
– Здрастуй, Сашо. Мама вдома? Хочу 
зайти. А ти що робиш?
– Дивлюся на стовпи.
– А ти бачиш, що стовп цей падає?
– Ні, – кажу. – Тільки дроти гойдаються.
– Не туди дивишся. Підійди ближче, 
обніми стовпа.
Я послухався. Обхопив стовпа рука-
ми, дивлюся вгору: справді, ніби хи-
тається.
– Тримай, щоб не впав. Я піду на кол-
госп, знайду, чим підперти. І цукерків 
тобі принесу.
Стою. Мама десь у городі чи в полі. Ні-
кому до мене діла нема. А дядька Тро-
хима не видно. Десь аж по обіді чала-
пає. Зиркнув на мене і – через дорогу, 
в «коперацію». Вже несе кульок цукер-
ків. Дає. Але ж я стовпа тримаю. 
– Сашо, відпускай.
– Боюся... Впаде!
– Я потримаю, – прихилився до стовпа 
плечем.
Аж тоді мені попустило. Взяв цукерки 
і – шасть додому.
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ТВОРЧІСТЬ  ЧИТАЧІВ «ПВ»

СКАНВОРД

ДЕНЬ ЗАХИСНИКА УКРАЇНИ

Цьогоріч 14 жовтня, на Покрову 
Пресвятої Богородиці, українці 
святкують День захисника України.

СИЛА 
НЕСКОРЕНИХ

-
-
-
-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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Франківська Ольга Балтажи виборола 
чемпіонство світу з шашок-100, випере-
дивши росіянку.

ОЛЬГА 
БАЛТАЖИ – 
ЧЕМПІОНКА 
СВІТУ

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

НАЗУСТРІЧ ЮВІЛЕЙНІЙ 
СПАРТАКІАДІ

У Закарпатській обласній раді профспілок 
відбулася зустріч керівників облпрофради 
та галузевих облорганізацій профспілок з 
організаторами спортивно-масової роботи 
та підготовки спортивного резерву. 

Сергій БАРАНЧИКОВ,
спеціально для «ПВ»

В -

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА

ЗМАГАННЯ, В 
ЯКИХ ПЕРЕМАГАЄ 
КОЖЕН
Наприкінці вересня на базі ліку-
вально-профілактичного сана-
торію «Ялинка», що в Зміївсько-
му районі Харківської області, за 
сприяння адміністрації та проф-
спілкового комітету ДП завод 
«Електроважмаш», за ініціати-
вою Молодіжної ради підприєм-
ства був проведений туристич-
ний зліт на тему «Навколо світу 
за три дні».

Олександр ПРОСКУРНЯ,
голова Молодіжної ради Харківської 

«Укрелектропрофспілки»,

спеціально для «ПВ»

Понад півсотні молодих, енер-
гійних працівників заводу 
представляли свої відділи 
та цехи в 11 видах змагань і 

конкурсів, що проводилися для чо-
тирьох команд: «Sніжні вовки» (ка-
пітан команди Ольга Хлусова), 
«Діти Galer» (Катерина Гончарук), 
«П’ятий елемент» (Лілія Федюк) та 
«Ё-гурт» (Василь Шевадуцький).

Досить цікавими й оригінальни-
ми виявилися конкурси шаш-
лику, квесту, презента-
ції символіки зльо-
ту, музичного до-
машнього за-
вдання, буріме, 
інсценованої 
пісні тощо. Не 
менш видо-
вищними 
були змаган-
ня в легкоат-
летичній еста-
феті, жіночому 
пенальті, футболі, 
волейболі. Завдання 
закритого виду спорту 

потішило всіх уболівальників та 
учасників змагань. І хоча змагання 
вносили зерно конкуренції та су-
перництва, однак всі його учасники 
чудово розуміли, що найкращий 
вид відпочинку – відпочинок колек-
тивом друзів та однодумців в ма-
льовничому куточку Харківщини 
на фоні чудових сонячних осінніх 
днів. 

Молодь відчувала підтримку 
одне одного, співучасть у форму-
ванні та примноженні найкращих 
традицій профспілкової організації 
та підприємства. А переможцем ни-
нішнього зльоту стала команда 
«П’ятий елемент», нагороджена пе-
рехідним кубком.

І звісно ж, не обійшлося без при-
ємної «родзинки» після завершення 
нагородження учасників та пере-
можців зльоту. В присутності всьо-

го колективу про свої почуття 
до коханої розповів Мак-

сим Дегтярьов. І хоча 
для його обраниці 

Вікторії ці від-
верті зізнання 
стали несподі-
ванкою, вона 
відповіла вза-
ємністю.

Тож любові 
та злагоди за-

коханим, а всім 
нам вдалого про-

довження здобут-
ків та нових зуст-

річей!

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА

-
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